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خبر جديد از طرح برق مجاني

هاي  دستورالعمل  تدوين  براي  گفت:  برق  صنعت  سخنگوي 
ماه  مهر  اواخر  تا  بود  شده  داده  وعده  که  اميد  برق  طرح  اجرايي 
موضوعاتي  مجلس  انرژي  کميسيون  در  گذشته  روز  شود  تدوين 

مورد ارزيابي قرار گرفت.
مصطفي رجبي مشهدي  با اشاره به آخرين تصميمات اتخاذ 
شده در اين راستا، اظهار کرد: يکي از مواردي که به تازگي مورد 
بررسي و تصويب قرار گرفت اين بود که مشترکان کم مصرف که 
در سکونتگاه هاي غير دائم حضور دارند شامل حال تخفيف صد 

درصدي نشوند.
کلي  طور  به  و  ها  ويلا  فصلي،  هاي  اقامتگاه  داد:  ادامه  وي 
مشترکاني که دائما در يک مکان حضور ندارند شامل حال اين طرح 
از مشترکان  نخواهند شد و تخفيف صد درصدي براي اين دسته 

اعمال نمي شود.
حداکثر  و  فرصت  اولين  در  برق  صنعت  سخنگوي  گفته  به 
برق  صنعت  مشترکان  براي  که  پيامکي  طريق  از  آينده  ماه  يک 
ارسال مي شود، وضعيت مصرف به آن ها گزارش خواهد شد تا از 
ميزان مصرف خود و قرار گرفتن در دسته بندي خوش مصرف، کم 

مصرف، و يا پر مصرف مطلع شوند.
گفت:از  طرح  اين  اجراي  زمان  خصوص  در  مشهدي  رجبي 

ابتداي آبان ماه اين طرح اجرايي خواهد شد.
اجراي  براي  اي  بودجه  آيا  که  سوال  اين  به  پاسخ  در  وي 
اين طرح در نظر گرفته شده است؟ اظهار کرد: اين طرح منافع 
کشور  برق  صنعت  براي  مدت  بلند  و  مدت  ميان  در  را  زيادي 
کاهش  به  منجر  که  است  ممکن  مدت  کوتاه  در  هرچند  دارد 
شده  ريزي  برنامه  اي  گونه  به  اما  شود  برق  صنعت  درآمدهاي 
ها  گذاري  سرمايه  ميزان  درکاهش  مصرف  اصلاح  اين  تاثير  که 

بتواند اين مساله را جبران کند.
وزارت نيرو در سه سال گذشته طرح هاي تشويقي مختلفي 
تابستان  در  که  چرا  است،  کرده  اجرا  بار  پيک  از  عبور  براي 
مصرف برق افزايش بسياري مي يابد و نيروگاه ها با چالش هاي 
متعددي دست و پنجه نرم مي کنند حتي ممکن است همچون 
خانه  مهمان  نيز  شده  ريزي  برنامه  هاي  خاموشي   1397 سال 
برق  تامين  و  مساله  اين  از  جلوگيري  براي  رو  اين  از  شود.  ها 
پايدار، وزارت نيرو فرهنگ سازي را مهم دانسته و در سال هاي 
اخير نيز برنامه هايي را براي آن در نظر گرفته که تازه ترين آن 

طرح برق اميد است.
وجود  کشور  در  خانگي  مشترک  ميليون   30 حاضر  حال  در 
دارد که در دو دسته »زيرالگو« و »بيش ازالگو« تقسيم بندي شده 
اند که براي هرکدام تعرفه خاصي تعريف شده است. در اين بين 
 15 تنها  و  مي کنند  مصرف  برق  زيرالگو  مشترکان  از  درصد   85
برق  طرح  در  دارند،  مصرف  شده  تعيين  الگوهاي  از  بالاتر  درصد 
اميد مشترکان زيرالگو هم به دو دسته خوش مصرف و کم مصرف 

تقسيم بندي مي شوند.
صد  تخفيف  از  اميد  برق  طرح  در  مشترک  نفر  ميليون   30
درصدي بهاي برق بهره مند خواهند شد که حدود 8 و نيم ميليون 
باقي  که کم مصرف  زماني  تا  و  اين محدوده هستند  در  مشترک 
بمانند، از تخفيف صد درصدي بهره مند خواهند شد. البته مشترکان 
خوش مصرف هم مي توانند با رعايت نکاتي ساده، خود را به جرگه 
کم مصرف ها رسانده و از تخفيف صد درصدي بهاي برق مصرفي 
بهره مند شوند چراکه تعرفه هاي برق پلکاني است و هرچه از ميزان 
مصرف برق مشترکان کاسته شود، مزاياي اقتصادي براي خانوارها 
دارد، به طور مثال اگر مشترکان 10 درصد مصرف برق خود را کم 
درصد   20 اگر  و  مي شود  کم  برقشان  هزينه  از  درصد   20 کنند، 
برق  هزينه  درصدي   40 کاهش  شاهد  دهند،  کاهش  را  مصرف 

مصرفي خواهند بود.

وزير نفت گفت: به برکت توسعه پارس جنوبي و اجراي طرح هاي گازرساني 
در هفت سال اخير معادل دو ميليون و 600 هزار بشکه ظرفيت پالايشي، سوخت 

در کشور توزيع و مصرف شده است.
آغاز  و  بهره برداري  آيين  در  )دوشنبه، 17 شهريورماه(  ديروز  زنگنه  بيژن 
عمليات اجرايي طرح هاي گازرساني در استان کرمانشاه با اشاره به اينکه برداشت 
گاز از ميدان مشترک پارس جنوبي با 420 ميليون مترمکعب افزايش روزانه از 
280 ميليون مترمکعب در سال 92 به رقم کنوني 700 ميليون مترمکعب رسيده و 
توليد گاز از اين ميدان 2.5 برابر شده است، اظهار کرد: دوستان اين به معناي ايجاد 
2.6 ميليون بشکه ظرفيت پالايشي، اگر ما مي خواستيم پالايشگاه بسازيم بايد 10 

پالايشگاه 260 هزار بشکه اي مي ساختيم تا بتوانيم سوخت کشور را تامين کنيم.
وي افزود: بعضي وقت ها به من مي گويند شما پالايشگاه نساخته ايد. چرا 
نساختم؟ معادل 2.6 ميليون بشکه )پارس جنوبي( ظرفيت پالايشگاهي ايجاد 
کرديم، اين اقدام سبب حفظ محيط زيست، مصرف سوخت ارزان و همچنين 
سبب شد نه تنهاي هيچ سوختي وارد نکنيم بلکه يکي از بزرگترين صادرکنندگان 

فرآورده هاي نفتي مايع شويم.
وزير نفت گفت: اگر صادرات فرآورده هاي نفتي نسبت به سال 91 چهار برابر 

شده به برکت کار در پارس جنوبي و  اين گازرساني محقق شده است.
افتخار مي کنم کرد هستم

زنگنه اظهار کرد: امروز بايد بگويم سلام بر کرمانشاه و اورامان قهرمان و سلام 
بر کردهاي هميشه مرزدار و قهرمان. نمي شود از تاريخ و تمدن ايران و از فرهنگ 
ايراني و اسلامي و کردها را به عنوان يک عنصر تعيين کننده بسيار موثر در آن 
ناديده گرفت. کردها هميشه جز لاينفک و تأثيرگذار در تاريخ، تمدن و فرهنگ 

ايران و اسلام بودند.
وي با بيان اينکه من افتخار مي کنم که کرد هستم و از قبيله و دسته اي 
هستم که هميشه خدمتگزار بودند، هميشه براي استقلال و سربلندي ايران تلاش 
کردند و اين بار ما را سنگين مي کند، تصريح کرد: به مردم اورامان، نودشه دوباره 
سلام مي کنم ، خيلي علاقه داشتم به آنجا بيايم و به همشهري هايم در اورامان و 

نودشه ابراز ارادت کنم.
وزير نفت ادامه داد: اگرچه اين بيماري )کرونا( براي ما مشکلاتي ايجاد کرده 
اما توسعه فناوري راه ها را کوتاه و ما را به هم نزديک کرده است و مي توانيم از اين 
طريق با هم صحبت کنيم. به مردم شريف، قدرشناس و بزرگوار منطقه که امروز 

از اين خدمت مهم بهره مند مي شوند، تبريک مي گويم، آنچه ما انجام مي دهيم 
وظيفه مان است.

زنگنه با اشاره به اينکه بعضي از روستاهاي مرزي اين استان همانگونه که 
آقاي استاندار گفتند از نعمت گاز برخوردار نيستند که همه تلاشمان را براي گازدار 
کردن آنها انجام خواهيم داد، تصريح کرد: دوستانم در شرکت ملي گاز ايران که 
هم اکنون حضور داند اين موضوع را پيگيري خواهند کرد که روستاهاي مرزي با 
سرانه 20 تا 22 ميليون تومان اجرا شود، البته مناطق ديگر هم در کرمانشاه است.
وي با بيان اينکه البته کرمانشاه جزو پيشروترين استان ها از نظر گازرساني نيست و 
مشکل مديريتي در آنجا داشتيم که چند سالي است رفع شده و سرعت گازرساني 
خوب شده است، افزود: هم اکنون ضريب نفوذ گازرساني روستايي 76 تا 77 درصد 

است که تا پايان سال به نزديک 90 درصد مي رسيم.
وزير نفت با اشاره به اينکه مناطقي مانند سرفيروزآباد در شهر کرمانشاه از 
نظر گازرساني عقب است بر ضرورت تسريع گازرساني سرپل ذهاب، پاوه، جوانرود 
تاکيد کرد، گفت: اين شهرها هميشه دژهاي تسخير ناپذير در مقابل بيگانگان بودند 
زيرا مناطق کوهستاني هستند و کار هم دشوار است، اما اين سختي را همکاران 

ما هموار مي کنند.
زنگنه افزود: از نظر بودجه براي گازرساني به استان کرمانشاه براي اينکه 
به ميانگين کشوري برسد همانگونه که پيش تر هم گفتم هيچ محدوديتي قائل 
نمي شويم و منابع آن را تأمين مي کنيم، البته هم اکنون استان کرمانشاه در مجموع 

از نظر گازرساني وضع خوبي دارد و تلاشمان اين است برخورداري اين استان را 
به 98 درصد برسانيم.

آثار زيست محيطي گازرساني روستايي را در آينده مي بينيم
وزير نفت به بهره برداري طرح هاي انتقال گاز به ارزش 3.2 ميليارد يورو در 
اوايل شهريورماه اشاره کرد و يادآور شد: استان هاي کرمانشاه و کردستان يکي از 
نقاط مشکل شبکه سراسري گاز ايران بودند، وقتي با مشکل روبه رو مي شديم گاز 
در اين استان ها با افت همراه مي شد. اکنون اين دو استان با عملياتي شدن خطوط 
ششم و نهم از نظر تأمين گاز در وضع مستحکمي قرار گرفتند و به حمدالله از بابت 

فشار گاز در اين دو استانما هيچ نگراني نداريم.
زنگنه با بيان اينکه آثار زيست محيطي گازرساني روستايي در سال هاي آينده 
روشن مي شود و ديگر براي کسي صرف نمي کند که در مناطق جنگلي هيزم جمع 
کند يا در منطق کويري و صحرايي بوته بکند زيرا در خانه اش گاز ارزان، مطمئن و 
پايدار است، افزود: اينها همه از برکات گازرساني است که اجرا شده است و تداوم 

خواهد داشت.
نتيجه تصميم درست مجلس و  اينکه تحقق گازرساني  به  اشاره  با  وي 
دولت بود و اکنون شاهد آثار آن هستيم، اظهار کرد: با توسعه پارس جنوبي 
شرايط براي صادرات گاز ميسر شد و صادرات گاز نسبت به سال 92 بيش 
از 2 برابر شده است، اکنون رکورد صادرات نزديک به 79 ميليون مترمکعب 
در روز را هم در تابستان توانستيم ثبت کنيم که بسيار مهم است و ان شاالله 

باقدرت هم ادامه مي دهيم.
وزير نفت از تداوم گازرساني به استنا سيستان و بلوچستان، تکميل شبکه 
گاز زاهدان، زابل، تکميل خط ايرانشهر- چابهار و گازرساني به يک ميليون خانوار 
شهري و روستايي و بيش از 7 هزار واحد توليدي و صنعتي مصرف کننده سوخت 

مايع به عنوان ديگر برنامه هاي گازرساني در ادامه سال نام برد.
زنگنه با گراميداشت روز 17 شهريورماه آن را روز بزرگي و تعيين کننده اي 
در تاريخ انقلاب اسلامي عنوان کرد و يادآور شد: لحظه به لحظه آن روز در خاطرم 
است و تلخيش هيچ وقت از ذائقه ام بيرون نمي رود گرچه خداوند با شکستن 

طاغوت آن را به شيريني براي ملت ايران تبديل کرد.
زنگنه در پايان از همه دست اندرکاران پروژه گاز رساني شهري و روستايي، 
مسئولان استاني و نمايندگان مجلس قدرداني و تاکيد کرد: افتخار انجام اين کار 

بزرگ به همه مي رسد و سربلندي جمهوري اسلامي و رفاه مردم مهم است.

وزير نيرو گفت: جايگاه ايران در بازار 200 ميليون نفري اتحاديه اقتصادي 
اوراسيا بايد بيشتر از شرايط فعلي ارتقاء يابد اگر اين هدف تحقق نيابد، در آينده در 

اين بازار نقش اندکي خواهيم داشت و با مشکلاتي روبرو مي شويم.
رضا اردکانيان روز دوشنبه در نشست اقتصاد مقاومتي استان يزد افزود: در 
صورتي که جايگاه ايران را در اتحاديه اوراسيا محکم نکنيم، وقتي سيل امکانات و 

شرکت ها به ميدان آمد، وضعيت خوب هم اکنون را نخواهيم داشت.
وي اظهار کرد: از ابتداي سال 98 کشور با مشکلاتي در زمينه صادرات روبرو 
شده اما اکنون در وضعيت بهتري قرار داريم و تا آبان ماه آينده اين فرصت را داريم 
که الحاق ايران به اتحاديه اقتصادي اوراسيا دايمي شود، ولي اگر در تحقق برنامه ها 

موفق نشويم، الحاق به اين اتحاديه موقت خواهد بود. 
وزير نيرو ادامه داد: استان هاي يزد و کرمان مي توانند با توجه به ظرفيت هايي 
که در حوزه هاي مختلف اقتصادي دارند، در اين الحاق جايگاه ويژه اي داشته 

باشند.
اردکانيان در ادامه از برگزاري شانزدهمين اجلاس کميسيون مشترک ايران و 
روسيه در چند ماه آينده در مسکو  خبر داد و گفت: بايد تشکلي در استان ها شکل 

بگيرد تا در اين کميسيون شرکت کنندگاني داشته باشند.
وي اضافه کرد: با توجه به جايگاه انرژي برق در توليد و صنعت کشور، نقش 

زيرساختي اين صنعت بايد به درستي ايفا شود تا توليد با مشکل مواجه نشود، 
بخش قابل توجهي از اين مهم به حمايت سازمان مديريت و برنامه ريزي بازمي 

گردد، زيرا صنعت برق  صد درصد متکي به منابع داخلي است.
به گفته اردکانيان در شرايط تحريم به لطف اتکا به ثروت کشور از جمله 
نيروي انساني، توانسته ايم دستاوردهاي زيادي را در عرصه هاي مختلف داشته 
باشيم اما در برخي  زمينه ها هنوز نيازمند تلاش فراوان هستيم که بايد همه قوا و 
بخش خصوصي در اين زمينه وارد عمل شوند و عقب ماندگي ها را جبران کنند و 

اگر اين اتفاق نيفتد، به اهداف خود نخواهيم رسيد.
وزير نيرو تصريح کرد: استان يزد با توجه به اينکه که در شاخص هاي سرمايه 
گذاري رتبه اول کشور را کسب کرده، بهشت سرمايه گذاري  است لذا با توجه به 
سختکوشي مردم اين ديار،  آمار بيکاري زيبنده اين استان نيست و بايد از ظرفيت 

هاي موجود بيش اين استفاده شود.
اردکانيان افزود: بايد فعاليت ها در استان يزد به سمتي حرکت کند که آمار 
بيکاران به صفر برسد و با توجه به روندي که تاکنون در يزد وجود داشته اين امر 

محقق شدني است.
وزير نيرو يکشنبه شب وارد يزد شد و شرکت در نشست اقتصاد مقاومتي 

استان و افتتاح 13 طرح  از جمله برنامه هاي سفر يک روزه وي است.

اتحاديه اقتصادي اوراسيا پيماني منطقه اي است که در سال 2014  ميلادي 
رهبران روسيه، قزاقستان و بلاروس مفاد آن را امضا کردند، به فاصله يک سال بعد 

ارمنستان و قرقيزستان نيز به آن پيوستند.  
اتحاديه اقتصادي اوراسيا کار خود را به طور رسمي از اول ژانويه 2015 آغاز 
کرد و کشورهاي  عضو اوراسيا هم اکنون 20 ميليون کيلومترمربع مساحت دارد 

که 5.2 درصد جمعيت جهان است.
اين پيمان منطقه اي با هدف مقابله با دخالت هاي اقتصادي و سياسي 
و  ايجاد  مرکزي  آسياي  کشورهاي  امور  در  غربي  کشورهاي  و  اروپا  اتحاديه 
اهداف آن تسهيل تجارت، ايجاد بازار مشترک در حوزه کشورهاي مستقل هم 
سود عضو، حذف تدريجي قوانين گمرکي در داخل اتحاديه، برقراري تعرفه 
خارجي مشترک در ميان کشورهاي عضو و هماهنگ سازي تشريفات گمرکي 

اعلام شده است.
ايران در سال 1395 پيشنهاد ايجاد يک منطقه آزاد تجاري ميان کشورمان و 
اين اتحاديه را به کميسيون اقتصادي اتحاديه اوراسيا ارائه کرد، پيشنهادي که مورد 
استقبال اعضاي اين اتحاديه قرار گرفت. پس از 2 سال مذاکرات متعدد و ارزيابي 
کمي و کيفي اقلام و ميزان تعرفه ترجيحي آنها، بالاخره اين موافقتنامه در تاريخ 

27 ارديبهشت 1397 در شهر آستانه قزاقستان به امضا رسيد.

وزير نفت خبر داد؛

ايجاد 2/6ميليون بشکه ظرفيت پالايشگاهي با توسعه گازرساني

وزير نيرو: ارتقاي جايگاه ايران در بازار اوراسيا الزامي است

اخبار


